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Pia Lindgren

Fra: TMFKP Sekretariat
Emne: Svar på politikerspørgsmål stillet af Jens-Kristian Lütken (V) den 22. februar 2022 vedr. 

parkeringspladser ved den russiske ambassade, eDoc-sag: 2022-0065743

Fra: TMFKP BPM Rådhuspost  
Sendt: 4. marts 2022 11:20 
Til: Jens‐Kristian Lütken (Borgerrepræsentationen)  
Emne: Svar på politikerspørgsmål stillet af Jens‐Kristian Lütken (V) den 22. februar 2022 vedr. parkeringspladser ved 
den russiske ambassade, eDoc‐sag: 2022‐0065743 
 
Kære Jens‐Kristian Lütken, MB 
 
På vegne af Lena Kongsbach, konstitueret vicedirektør for Bygge‐, Parkerings‐ og Miljømyndigheden, fremsendes 
hermed svar på din henvendelse af 22. februar 2022 vedr. parkeringspladser ved den russiske ambassade. 
 
Med venlig hilsen  

Frederik Alexander Guntofte 
Politisk koordinator 
BPM Sekretariat 
_________________________________________ 
KØBENHAVNS KOMMUNE  
Teknik- og Miljøforvaltningen  
Bygge-, Parkerings- og Miljømyndighed 



 

 

     
Bygge-, Parkerings- og Miljømyndighed 

Teknik- og Miljøforvaltningen  

   

      

 
Besvarelse vedrørende parkeringspladser ved den 
russiske ambassade 

Medlem af Borgerrepræsentationen Jens-Kristian Lütken (V) har den 

22. februar 2022 stillet følgende spørgsmål til Teknik- og 

Miljøforvaltningen. 

 

 

Spørgsmål 

På hvilken måde er der mulighed for at reducere antallet af 

parkeringspladser stillet til rådighed for den russiske ambassade i 

København og i stedet anvende dem som offentlige tilgængelige 

parkeringspladser? 

   

 

Svar 

Kommunen har i et vist omfang mulighed for at reducere antallet af 

parkeringspladser, som er reserveret til ærinder ved den russiske 

ambassade. Det er dog forvaltningens anbefaling, at dette sker i 

samarbejde med Udenrigsministeriets Protokol og med inddragelse af 

PET i forhold til de sikkerhedsmæssige konsekvenser.  

 

Forvaltningen reserverer i dag op til to parkeringspladser ved 

ambassader, konsulater eller officielle udenlandske repræsentationer.  

 

Der har tidligere været praksis om, at ved ambassader, som selv ejer 

bygningen, kan der reserveres pladser langs hele facaden af bygningen.  

Praksis er udarbejdet i samarbejde med Udenrigsministeriets Protokol, 

som også formidler kontakt fra ambassaderne, og anbefaler etablering 

af pladser evt. efter samråd med PET. 

 

På den baggrund er der i dag reserveret et stort antal parkeringspladser 

ved Ruslands ambassade på Kristianiagade.  

 

Praksis bygger på den sædvaneret, som i 1961 blev nedskrevet i 

Wienerkonventionen om diplomatiske forbindelser, som Danmark har 

ratificeret. Det fremgår heraf af artikel 25, at ”Modtagerstaten skal yde 

repræsentationen alle lettelser i varetagelsen af dens opgaver.” 

Formuleringen er som mange af Wienerkonventionens regler et 

04-03-2022 

Sagsnummer i F2 

2022 - 2938 

 

Dokumentnummer i F2 

976428 

 

Sagsnummer i eDoc 

2022-0065743 

 

 

 

Bygge-, Parkerings- og 

Miljømyndighed 

Islands Brygge 37 

2300 København S 

 

EAN-nummer 

5798009809452 

 

https://www.retsinformation.dk/Forms/R0710.aspx?id=145408


 

 

 

kompromis og er meget generel, og der kan deraf ikke udledes en 

præcis pligt for modtagerstaten til at reservere parkeringspladser. 

 

Dog har Udenrigsministeriets Protokol også tidligere udtalt, at det i dag 

er en udbredt sædvane at stille parkeringspladser til rådighed ved 

ambassaden for gæster til repræsentationen. 

 

Reserverede parkeringspladser ved de udenlandske repræsentationer 

kan derfor anses som en velerhvervet rettighed. Det understreges 

særligt af, at parkeringspladserne indgår i det gensidighedsspil, der kan 

foregå mellem staterne, hvis en velerhvervet rettighed ikke honoreres. 

Der er med andre ord tale om noget-for-noget.  

 

Selvom det således ikke eksplicit måtte være i strid med 

Wienerkonventionen at reducere repræsentationernes adgang til 

parkeringspladserne, så er det forvaltningens vurdering, at en ændring i 

parkeringsforholdene vil blive betragtet som et brud på sædvane, 

herunder når man reducerer allerede tildelte antal parkeringspladser til 

den enkelte ambassade.  

 
Forvaltningen vurderer på den baggrund, at evt. ændringer bør ske i 

dialog med Protokollen, som ville skulle varetage de videre diplomatiske 

konsekvenser af ændringerne. Forvaltningen har derfor også indledt 

dialog med Udenrigsministeriets Protokol, om mulighederne for at 

ændre på anvendelsen af de parkeringspladser, der er reserveret til 

ærinder til Ruslands Ambassade. 

Det omfatter en afklaring af ejerforholdene ved Ruslands ambassade, 

inddragelse af PETs vurdering af de sikkerhedsmæssige forhold, samt 

mulige konsekvenser for forhold ved den danske ambassade i Moskva, 

hvis der ændres på parkeringsforhold ved Ruslands ambassade i 

København.  

 

Teknik – og Miljøudvalget vil blive orienteret om udfaldet af dialogen og 

handlemuligheder.  

 

Svaret er offentligt tilgængeligt på kk.dk/artikel/spørgsmål-til-teknik-

og-miljøudvalget. 

 

 

Lena Kongsbach 

Konstitueret Vicedirektør 
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